

论文

西玛津对MN9D细胞增殖影响

杨君微, 于佳, 吴艳萍, 李百祥

哈尔滨医科大学卫生毒理学教研室, 黑龙江 哈尔滨 150081

摘要:

目的 探讨西玛津(Simazine)对多巴胺能神经前体细胞系(MN9D)细胞增殖的影响。方法 选择MN9D细胞,分别以50、300、600  $\mu\text{mol/L}$ 西玛津染毒,同时设溶剂对照及空白对照,采用噻唑蓝(MTT)法检测西玛津对MN9D细胞生存率影响;利用倒置显微镜观察染毒后细胞形态改变。结果 西玛津能破坏体外培养MN9D细胞形态、抑制其生长和分化;高剂量西玛津染毒12、24、36、48、60、72 h时,MN9D细胞存活率分别为(85.62 $\pm$ 1.07)%、(71.92 $\pm$ 0.43)%、(67.42 $\pm$ 0.45)%、(60.04 $\pm$ 0.11)%、(48.71 $\pm$ 0.76)%、(40.63 $\pm$ 0.86)%,与溶剂对照组比较,高剂量西玛津染毒组在染毒各时段细胞存活率均降低( $P<0.01$ );各剂量组细胞存活率随染毒时间增大而下降,并具有剂量-反应关系( $P<0.01$ )。结论 除草剂西玛津对MN9D细胞有增殖毒性。

关键词: 西玛津 除草剂 多巴胺能神经前体细胞系(MN9D) 细胞增殖率

Effect of simazine on proliferation of MN9D

YANG Jun-wei, YU Jia, WU Yan-ping, et al

Department of Health Toxicology, School of Public Health, Harbin Medical University, Harbin, Heilongjiang Province 150081 China

Abstract:

Objective To investigate the effect of simazine on proliferation of MN9D cells. Methods The MN9D cells *in vitro* were treated with simazine at concentrations of 0  $\mu\text{mol/L}$ , 50  $\mu\text{mol/L}$ , 300  $\mu\text{mol/L}$ , and 600  $\mu\text{mol/L}$  and with 0.5% dimethyl sulfoxide(DMSO) as solvent control. The effect of simazine on the survival rate of MN9D was detected with methyl thiazolyl tetrazolium(MTT) assay. Morphological change of MN9D cells was observed with inverted microscope. Results Simazine damaged the morphology of MN9D cells. Compared to that of the solvent control group, all of the survival rate of MN9D cells in the high dose group(85.62 $\pm$ 1.07%, 71.92 $\pm$ 0.43%, 67.42 $\pm$ 0.45%, 60.04 $\pm$ 0.11%, 48.71 $\pm$ 0.76%, and 40.63 $\pm$ 0.86% for 12, 24, 36, 48, 60, and 72 hours) decreased significantly( $P<0.01$  for all). With the increase simazine dose and exposure time, the survival rate of MN9D cells decreased with a dose-time dependent manner. Conclusion Herbicide simazine has inhibitive effect on proliferation of MN9D cells.

Keywords: simazine herbicide MN9D proliferation rate

收稿日期 2013-06-03 修回日期 网络版发布日期 2013-10-22

DOI: 10.11847/zgggws2014-30-06-17

基金项目:

国家自然科学基金(81072332)

通讯作者: 李百祥, E-mail: libaix@ems.hrbmu.edu.cn

作者简介:

参考文献:

[1] Tierney D, Clarkson JR, Christensen BR. Exposure to the herbicides atrazine and simazine in drinking water[M]. Washington: Oxford University Press, 1998: 13-16.  
[2] Ware GW, Whitacre DM. The pesticide book[M]. 6th edition, Willoughby OH: Meister PRO, 2004: 35-39.  
[3] Barbash JE, Thelin GP, Kolpin DW, et al. Major herbicides in ground water: results from the national water-quality assessment[J]. Journal of Environmental Quality, 2001, 30: 831-845.

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(988KB)
- [HTML全文]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 西玛津
- 除草剂
- 多巴胺能神经前体细胞系(MN9D)
- 细胞增殖率

本文作者相关文章

- 杨君微
- 于佳
- 吴艳萍
- 李百祥

PubMed

- Article by
- Article by
- Article by
- Article by

[4] Calderoo MJ, Ortega M, Hermosin MC, et al.Hexazinone and simazine dissipation in forestry field nurseries[J].Chemosphere, 2004, 54: 1-8.

[5] 任锐, 王明秋, 郑晶, 等.除草剂西玛津对小鼠的免疫毒性作用[J].中华劳动卫生职业病杂志, 2009, 27(10): 601-603.

[6] 高淑英.西玛津对小鼠免疫功能的影响[J].中国公共卫生, 2006, 22(1): 111.

[7] Kim KR, Son EW, Hee-Um S, et al.Immune alterations in mice exposed to the herbicide simazine [J].Toxicol Environ Health, 2003, 66(12): 1159-1173.

[8] Kim KR, Son EW, Rhee DK, et al.The immunomodulatory effects of the herbicide simazine on murine macrophage functions *in vitro*[J].Toxicol In Vitro, 2002, 16(5): 517-523.

[9] Han BS, Hong HS, Choi WS, et al.Caspase-dependent and independent cell death pathways in primary cultures of mesencephalic dopaminergic neurons after neurotoxin treatment[J].Neurosci, 2003, 23(12): 5069-5078.

本刊中的类似文章

1. 赵淑华, 李景舜, 隋春生.除草剂2-甲-4氯苯氧乙酸对小鼠的毒作用[J]. 中国公共卫生, 2003, 19(4): 428-429

文章评论 (请注意:本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 7515